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88523060سرويس گفت وگو

گفت وگوي »جوان« با غلامرضا انباز
 صادركننده نمونه خرما به 31 كشور جهان

بازار خارجي را 
با »بخشنامه هاي ناگهاني« 

از دست مي دهيم
توليدكنندگان و كارآفرين ها كس�اني هستند كه واقعي ترين 
گزارش ها نس�بت ب�ه چالش ه�اي اكوسيس�تم كار و توليد را 
در كش�ور مي توانند ارائه كنند، چون آنها با گوش�ت و پوست 
درگير هم�ه فراز و نش�يب هايي هس�تند كه  س�ر راه توليد و 
صادرات در كش�ور وجود دارد. گفت وگوي ما با غلامرضا انباز، 
توليدكنن�ده، كارآفرين، فع�ال اقتصادي اس�تان هرمزگان و 
صادركننده نمونه خرما به 31 كشور جهان در اين ارتباط است. 

   
وقتي به سوابق فعاليت هاي خود نگاه مي كنيد بيش از 

همه خود را با چه عنواني به ياد مي آوريد؟
من بيش از همه خود را كشاورز و كشاورززاده مي دانم، چون زندگي 
ما، پدران و خانواده از كودكي با اين پيشه گره خورده است، بعد هم 
به تناسب فعاليت هايي كه در اين سال ها داشته ام خود را صادركننده 
مي دانم. من از س��ال 72 به طور جدي وارد فعاليت هاي مربوط به 
كشاورزي شدم. در چهار حوزه كشاورزي هم كار مي كنم؛ كشت هاي 
پاييزه، س��بزي، صيفي و گلخانه. در مجموع 300 نفر نيرو داريم و 
تاكنون 35 نفر در مجموعه ما بازنشس��ته شده اند. اينكه مي گويم 
بازنشسته شده اند نه اينكه حالا راكد و عاطل در گوشه اي نشسته اند، 
نه! كار را اينجا ياد گرفته اند، به تجربه و پختگي لازم رسيده اند و حالا 
خودشان كارآفرين هستند. من هميش��ه به نيروهايم مي گويم ما 
نيامده ايم اينجا از شما كار بكشيم، نيامده ايم جان مايه هاي شما را 

مصرف كنيم و برويم، نه! آمده ايم كار يادتان بدهيم. 
فكر مي كنيد اين نگاه چقدر به رشد شخصي و بالندگي 

مجموعه تان كمك كرده است؟
به نظر من بركت كار در اين است كه نگاه يك مدير به مجموعه نيروي 
انساني اش صرفاً انتفاع شخصي نباشد. موضوع اينجاست كه برخي 
مجموعه ها، كارخانه ها و شركت ها به گونه اي مديريت مي شوند كه 
علاوه بر اينكه سهمي از بازار توليد، فروش و اقتصاد را به عهده دارند 
به عنوان تربيت كننده نيرو نيز عمل  و مدي��ر براي مجموعه هاي 
آينده تربيت مي كنند، ش��ايد هم جايي نام برده نشود و محسوس 
نباشد، اما مثل يك دانشكده و دانشگاه عمل مي كنند، اين يك مزيت 
فوق العاده است. اگر نيروي با استعدادي وجود دارد و مي تواند رشد 
كند نبايد جلوي رشد او را بگيريم و با تنگ نظري به هر قيمتي شده 
او را نزد خودمان نگه داريم و استعدادهاي او را تلف كنيم. يك مدير 
بايد بداند چه زماني وقت جدا شدن يك نيرو فرا مي رسد، بنابراين 
حتي اگر آن نيرو بسيار باكيفيت باشد مدير بايد بتواند فضايي را براي 
او فراهم كند كه آن نيرو در جايي ديگر اقبال خود را براي رشد يك 
مجموعه يا برند بيازمايد. در هر حال ديد ما به زندگي بايد ديد بزرگي 

باشد وگرنه نمي توانيم كار كنيم. 
ظرفيتي كه اكنون بر آن متمركز شده ايد چقدر است؟

در مجموع روي 300 هكتار باغ و نخي��لات كار مي كنيم. از طرفي 
در اين سال ها تلاش ما اين بوده كه از همه فضاهاي موجود استفاده 
كنيم. شما احتمالاً مي دانيد بين دو نخل، 10 متر فاصله وجود دارد. 
ما از اين فاصله بين نخل ها هم استفاده كرده و گندم كاشته ايم. در 
واقع اجازه نمي دهيم  زمين، همين طور خالي و معطل بماند. وقتي 
خرما در فصل تابستان برداشت مي شود ما سريع كشت گندم، كلزا 
و يونجه را آغاز مي كنيم. افرادي كه در مجموعه ما مشغول فعاليت 
شده اند همين رويه ها را در جاهاي ديگر هم ادامه داده اند كه باعث 

خوشحالي من است. 
نگاه تان به ظرفيت هاي سرزميني مان چگونه است؟

 اين روزها حرف و حديث ها بيش��تر بر محدوديت ها متمركز شده 
است اما از ياد نبريم كه كشور ايران از معدود كشورهاي چهارفصل 
در جهان است. موقعيت قرار گرفتن كشورمان به گونه اي است كه 
يك موقعيت ممتاز از حيث كشاورزي را به وجود آورده است و عملًا 
در چهار فصل سال مي توان به جريان كشت ادامه داد، چون قابليت 
چهارفصل در اين س��رزمين وجود دارد، يعني رش��د و عمل آوري 
محصولات از فصل بهار تا تابستان، پاييز و زمستان ادامه دارد و در 
چهار فصل مي توان ميوه هاي مرغوب و بازارپس��ند توليد كرد. اين 
امتياز در همه كش��ورها وجود ندارد با اين حال مسئله ما همچنان 
مديريت درست اين ظرفيت هاست كه نتوانس��ته ايم از آن به نحو 

مطلوب بهره برداري كنيم. 
علت اين موضوع را در چه مي دانيد؟

به نظرم علت به فقدان يا ضعف سياستگذاري هاي كلان برمي گردد. 
مثلًا كش��اورز طبيعتاً درگيري هاي خاص خود را دارد و نمي توان 
توقع داش��ت همه بار توليد و حواش��ي آن را به دوش بكشد. ما به 
مجموعه هاي دولتي نياز داري��م كه آمايش ها را ج��دي بگيرند و 
بتوانند طرح هاي كلان متناسب با چالش هاي فراگير كشور در حوزه 
كشاورزي را با جزئيات كارشناسي روي كاغذ بياورند و در مرحله بعد 
و با تصحيح هاي مداوم عملياتي كنند. از اين نظر آموزش كشاورزان 
و تصحيح شيوه هاي بهره برداري از زمين، باغات، آب، سموم، كود 
و نظاير آن وابستگي به آموزش دارد. آنچه مهم به نظر مي رسد اين 
است كه دانش روز بلافاصله در اختيار كشاورز قرار گيرد و با جهت 
دادن به سرمايه گذاري ها زمينه استفاده از فناوري ها در زمين هاي 
كشاورزي ما تسهيل شود. مثلًا كشاورز يا صادركننده هر اندازه هم 
كه توانمند و هشيار باشد نياز به مشاوراني دارد كه واقعيت هاي بازار 
داخل و بازارهاي صادراتي به او منتقل شود اما متأسفانه در اين باره 
كم كاري اتفاق افتاده اس��ت و مي توانم بگويم كه توليدكننده ها و 

كشاورزهاي ما در اين ميدان تنها و بي دفاع هستند. 
به نمونه هايي در اين باره اشاره مي كنيد؟

مثلًا در اس��تان ما هرمزگان، توليدات زيادي وجود دارد. شما فقط 

تنوع آنها را در نظر بگيريد ك��ه تا چه اندازه خيره كننده اس��ت. از 
خرما بگيريد تا پياز، س��بزيجات، ميوه ها و صيفي جات، اما چرا ما 
نمي توانيم به درس��تي از اين توانمندي هايمان استفاده كنيم كه 
هم به نوعي كشور بتواند از اين مزيت بهره ببرد، هم باغدار و كشاورز 
منتفع گردد و هم درآمدهاي صادراتي نصيب كشور شود. به دليل 
اينكه ما هنوز نتوانسته ايم در اين فضا يك نگاه جامع و كارآمد كلان 

را به وجود بياوريم. 
مثال مي زنيد؟

شما نگاه كنيد الان در مجموعه هاي كشت و صنعت در همه جاي 
دنيا صنايع تبديل��ي حرف اول را مي زند. مگ��ر چقدر ظرفيت تازه 
خوري محصولات وجود دارد. اگر ش��ما صرف��اً روي ظرفيت تازه 
خوري متكي باش��يد بخش زيادي از محصولات تان از بين خواهد 
رفت، حتي با وجود اينكه سردخانه ها هم وجود دارند. ما راهي نداريم 
جز اينكه ضريب نفوذ و كيفيت صنايع تبديلي مان را به يك سطح 
قابل قبول برسانيم. وقتي من به خارج از كشور مي روم مي بينم كه 
مثلًا در سوپرماركت ها و هايپرهايشان پياز نيست. اول فكر مي كني 
كه پياز ندارند اما وقتي تفحص مي كن��ي و مي گردي مي بيني كه 
آن قدر صنابع تبديلي شان رش��د كرده كه همه چيز در قالب يك 
محصول خاص و بس��ته بندي و ف��رآوري آن درمي آيد اما چون ما 
هنوز نتوانسته ايم با ضريب نفوذ قابل قبولي متناسب با مساحت و 
تنوع استان هاي كشور، صنايع تبديلي مان را به كار گيريم برايمان 
صحنه عادي زندگي شده كه پياز روي دست كشاورز ما مي ماند و 
خس��تگي آن همه تلاش روي ش��انه هاي باغدار، زارع و كشاورز ما 

رسوب مي كند. 
در آن س�و چن�د ماه بع�د همه درب�در دنب�ال پياز 
مي گردن�د، در حال�ي كه قيم�ت پياز س�ر به فلك 

مي كشد. 
بله، به دليل اينكه ما به آن فن��اوري و تعادل در مديريت حلقه هاي 
زنجيره توليد تا مصرف نرسيده ايم كه اجازه ندهيم اين عدم توازن 
شكل بگيرد. شما سردخانه هاي ما را نگاه كنيد هنوز به فناوري نانو 
مجهز نيستند، بنابراين مي بينيد رطوبت سردخانه به قدري بالاست 
كه پي��از در آن جوانه مي زند و خراب مي ش��ود. نهايتاً پيازي كه به 
ميادين ميوه و تره بار و ميوه فروشي ها عرضه مي شود صداي مردم 
را درمي آورد چون كيفيت خود را از دس��ت داده است، برخي اين 
وسط به كشاورزان بدبين مي شوند در صورتي كه شرايط نگهداري 
از محصول كشاورزي تا اين محصول به دست مصرف كننده برسد 
تعيين كننده اس��ت و واقعاً از يك حيث مس��ئله بغرنج و لاينحلي 
نيست، در حالي كه همه اين حاشيه ها حل مي شود اگر ما از دانش 

روز در اين باره استفاده كنيم. 
موضوع ديگر نقص جدي در مديريت كلان زنجيره توليد و مصرف 
محصولات كشاورزي در كشور است. شما نمي تواني بدون نقشه راه 
محصول توليد كني. همين چند وقت پيش تمام سيب زميني هايمان 
را به عراق صادر كرديم و كار به جايي رسيد كه بعد از چند وقت سيب 
زميني هاي خودمان را با چند برابر قيمت از عراق وارد كرديم و  قيمت 

سيب زميني سر به فلك كشيد. 
ما سياست مدون، شفاف و يكپارچه اي در اين باره نداريم. شما زماني 
از علم روز استفاده مي كنيد كه امنيت سرمايه گذاري وجود داشته 
باشد، يعني بداني كه سرمايه تو سوخت نخواهد شد، چه زماني اين 
امنيت ايجاد مي شود؟ وقتي بخش خصوصي ببيند كه توازني در اين 
باره برقرار شده است و هر روز با يك بخشنامه جديد روبه رو نخواهد 
بود. از طرفي ما در ادارات و س��ازمان ها مس��ئوليت ها را به كساني 
مي دهيم كه واقعاً درباره آن اطلاعات و آگاهي زيادي ندارند با اين 
همه اين افراد مي خواهند براي طيف وسيعي از كشاورزان، باغداران 

و صادركننده ها تصميم بگيرند. 
مثال مي زنيد؟

مثلًا گاهي در همين س��ازمان هاي جهاد كش��اورزي، مس��ئوليت 
تصميم گيري اين امور به كس��ي سپرده ش��ده كه رشته تحصيلي 
و تخصصي اش با آن مس��ئوليت همخواني ن��دارد. حدس تبعات و 
حواش��ي اهميت ندادن به تخصص در تصميم گيري چندان دشوار 
نيست، حدس آسيب هاي فراواني كه ما از اين ناحيه تحمل مي كنيم! 
در حوزه كشاورزي شما با يك تنوع فوق العاده روبه رو هستيد. كسي 
كه تخصص او دام و طيور است، قاعدتاً نمي تواند نظر تخصصي دقيقي 
درباره زراعت بدهد، بنابراين شما حتي اگر رئيس اداره جهاد كشاورزي 
هم باشيد به تنهايي نمي توانيد درباره اين طيف وسيع آگاهي داشته 
باشيد. راهكار همچنان كه همه دنيا اين راه را رفته اند اين است كه 
رئيس اداره جهاد كشاورزي، 10 مشاور كاركشته و خوب داشته باشد؛ 
مشاوري كه تزئيني نباشد، مشاوري كه مصداق جناح بازي و رانت 
نباشد، مشاوري كه واقعاً كار كند و نظر تخصصي و كارشناسي او در 
حوزه تخصصي اش مبناي تصميم گيري هاي مديران باشد. مشكل 
كشور ما اين است كه ما با تخصص و علم اداره اش نمي كنيم وگرنه 
ربطي به ميزان جمعيت و مساحت كشور ندارد. شما همين چين را 
در نظر بگيريد. ما در برابر چين جمعيتي داريم؟ اما آنها با برنامه ريزي 

علمي و تخصص��ي كه انج��ام داده اند يك فض��اي متوازن 
مديريتي و صادراتي را شكل داده اند. بحث اين است كه 
شما بدون كمك گرفتن از توليدكننده و صادركننده 
نمي تواني كشاورزي خود را اداره كني اما دوستان ما 

گمان مي كنند كه مي شود. 
خرمايي ك�ه ص�ادر مي كني�د توليد 

خودتان است؟
بله، توليد خودمان است، البته از شش استان 

كشور هم خرما خريد مي كنيم. 
به چند كشور صادر مي كنيد؟

به 31 كش��ور از جمله روس��يه، تركيه، ازبكس��تان، ارمنس��تان، 
افغانستان، پاكستان، عمان، هلند، آلمان و كشورهاي ديگر. 

با توجه به تحريم هاي گسترده اي كه وجود دارد چطور 
محصولات خود را صادر مي كنيد؟

از طريق اشخاص و شركت هاي ايراني كه توانسته اند در كشورهاي 
مختلف فضاي كس��ب و كار خ��ود را ايجاد كنند. ف��رض كنيد ما 
مي خواهيم به تركي��ه و اروپا خرما صادر كنيم، اي��ن كار از طريق 
ايراني هايي صورت مي گيرد كه در اين كشور شركت ثبت كرده اند. 
ما از آنجا محصول خود را به اروپا و كشورهاي ديگر صادر مي كنيم. 
كشور ما تحريم است اما ظرفيت كشورهاي همسايه قابل استفاده 
است. شايد برايتان جالب باشد كه من از طريق تركيه به ژاپن خرما 
صادر كرده ام. ما ايراني ها بالاخره راه خود را باز مي كنيم. اگرچه اين 
كار دشواري ها و مسائل خاص خودش را دارد اما انتظار ما اين است 
كه دستگاه هاي بالادستي به گونه اي تصميم بگيرند كه در جهت 

منافع توليدكنندگان و صادركنندگان باشد. 
و عملًا تصميمات اينگونه نيست. 

 مثالی مي زنم. وزارت جهاد كش��اورزي تحت عن��وان تنظيم بازار 
تصميماتي مي گيرد ك��ه در عمل عليه توليد و صادرات اس��ت آن 
هم زماني كه ما به ش��دت نيازمن��د حماي��ت از توليدكنندگان و 

صادركنندگان هستيم. فرض كنيد ماه رمضان هستيم. متأسفانه 
وزارت جهاد كش��اورزي ب��ه دليل م��اه رمضان مي آي��د مي گويد 
مي خواهيم تنظيم بازار كنيم پس صادرات خرما بايد قطع ش��ود 
اما توجه نمي كنند كه واقعاً چقدر خرما براي بازار داخل لازم است. 
وقتي شما احساس��ي و بدون تحقيق در اين باره تصميم مي گيريد 
تصميمات شما نتايج كاملًا عكسي به بار مي آورد. شما راهي نداريد 
جز اينكه تصميمات و بخشنامه هايتان متكي به داده هاي كاملاً دقيق 
باشد، يعني مثلاً بسنجيد كه مصرف داخل چقدر است. اگر شما فلان 
ميزان توليد خرما داريد و مصرف داخل مثلًا يك سوم يا يك چهارم 
يا يك پنجم اين مقدار اس��ت چرا بايد جلوي صادرات خرما گرفته 
شود. گاهي حتي مي بينيد كه ماه رمضان تمام شده است اما هنوز 
بخشنامه ممنوعيت صادرات خرما لغو نشده است. من بالغ بر 3 هزار 
و 500 تن خرما در سردخانه دارم، از آن سو به عنوان يك صادركننده 
تعهدات صادراتي دارم. از الجزاير و عربستان مشتري خارجي دارم 
چطور به او بگويم كه جلوي صادرات مرا گرفته اند در حالي كه ما رتبه 
دوم توليد باكيفيت ترين و مرغوب ترين خرماهاي جهان هستيم چرا 

نبايد از اين ظرفيت خود به صورت بهينه استفاده كنيم. 
در واقع مسئله كاملًا مديريتي و بوروكراتيك است 
و ربطي به ظرفيت هاي بالاي ما در توليد و صادرات 

ندارد. 
همين طور است. مسئله ما اين است كه اين فضا كه زنجيره هاي آن 
از كشت و زرع، نگهداري، حمل و نقل، صادرات، گمرك و نظاير آن 
است در هماهنگي با همديگر عمل نمي كنند و حدس اين موضوع 
چندان دشوار نيست كه وقتي حلقه هاي اين زنجيره در هماهنگي 

با همديگر عمل نمي كنند نتيجه فاجعه بار است. 
چقدر ضعف تعاملي را در اين باره مؤثر مي دانيد؟ منظورم فقدان يا 
كم كاري كارگروه هاي مشترك است كه در آن بخش دولتي و بخش 
خصوصي ما در كنار همديگر بتوانند به بهترين شكل از منافع ملي 

و منافع ذينفعان دفاع كنند. 
 موضوع اين است كه بخش دولتي ما و متولياني كه در اين حوزه 
تصميم مي گيرند اغلب ي��ك فرض درباره تعام��ل خود با بخش 
خصوصي دارند و آن اين است كه كار را با دستور و ابلاغ پيش ببرند. 
خيلي وقت ها واقعاً تنها نقشه راه بخش دولتي ما رويه هاي دستوري 

است كه آنها بدون در نظر گرفتن منافع بخش خصوصي و شرايط 
بسيار سختي كه ما در آن قرار داريم صرفاً بخشنامه صادر كنند، آن 
هم بخشنامه هايي كه جنبه دستوري دارد و متأسفانه در تنظيم 
آنها مشورتي با دلس��وزان بخش خصوصي صورت نمي گيرد، در 
حالي كه بخش خصوصي در وضعيت ركود اقتصادي كشور سرباز 
اقتصادي كشور است و از هويت پولي و معيشتي كشور دفاع مي كند 
چون همچنان كه اشاره كردم بدون فعال بودن در بازارهاي داخلي، 
منطقه اي و بين المللي و چرخش سرمايه نمي توان از معيشت اين 
سرزمين و افراد آن دفاع كرد. حرف من به عنوان كسي كه در بخش 
خصوصي فعال اس��ت اين اس��ت كه مديران بخش دولتي ما بايد 
بتوانند از چشم فعالان بخش خصوصي به قضيه نگاه كنند. واقعاً 
يك صادركننده مي داند كه چقدر سخت است كسي در اين احوال 
بتواند مشتري ثابتي در آلمان، ژاپن و كشورهاي اروپايي پيدا كند 
كه به صورت مستمر از او سفارش بگيرد اما با تصميمات دفعتي و 
ناگهاني كه در بخش دولتي ما گرفته مي شود مشتري خارجي ما 
عملاً اعتمادش را به ما از دست مي دهد و مثلاً الجزاير را در صادرات 
خرما جايگزين ما مي كند. چرا؟ چون تاريخ درخواس��تي او براي 
صادرات، درست با بخشنامه اي مصادف شده كه براي ممنوعيت 

صادراتي مثلًا در ماه رمضان در نظر گرفته شده است. 
ظرفيت صادراتي شما براي خرما چقدر است؟

من به طور ميانگين 30 - 25 هزار تن خرما صادر كرده ام اگرچه تا 
40 هزار تن هم صادرات داشته ام. 

آنچه در اين فضا براي شما آزاردهنده است چيست؟
البته امثال ما هم در اين بازار زياد هس��تند كه با نوسانات در 
تصميم گيري متضرر مي شوند، چون وقتي براي صادرات مانع 
تراش��ي مي كنند بلافاصله براي كش��اورزان هم نگراني ايجاد 
مي كنند و كش��اورز از من درخواس��ت پول مي كند، در حالي 
كه من نتوانسته ام كالاي خود را به كشور خارجي صادر كنم و 
مطالبات او را بدهم. از طرفي بانك ها هم در اين زمين همكاري 
چنداني با ما ندارند، در صورتی كه سيستم بانكي مي تواند به 
گونه اي عمل كند كه توليدكننده ها و صادركننده ها احساس 
دلگرمي بيشتري نسبت به حال و آينده فعاليت اقتصادي خود 

داشته باشند. 

بخش دولتي ما و متولياني كه در اين حوزه 
تصميم مي گيرند اغلب يك فرض درباره تعامل 
خود با بخش خصوصي دارند و آن اين است كه 

كار را با دستور و ابلاغ پيش ببرند. خيلي وقت ها 
واقعاً تنها نقشه راه بخش دولتي ما رويه هاي 

دستوري است كه آنها بدون در نظر گرفتن منافع 
بخش خصوصي و شرايط بسيار سختي كه ما در 

آن قرار داريم صرفاً بخشنامه صادر كنند، آن هم 
بخشنامه هايي كه جنبه دستوري دارد 

حسن فرامرزی
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